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CHRONOLOGY OF EVENTS

May 10, 1954: Carl & Anne Braden purchased house on Rone Court from Jeames I,
Rone through Hudson Realty Compeny for purpose of transferring
it to Andrew & Cherlotte Waede. (Wade had approached Bradens
earlier in spring of 1954 and asked them to do this, and
negotiatims had been in progress for some weeks prior to actual
purchase date,) Transcript references:

Grand Jury Transcript, Vol. I, .pp. 19-25 (Anne Braden's testimony)
Grend Jury Transcript, Vol. 1, pp. 57-61 (Andrew Wade IV's testimony)
Grend Jury Trenscript, Vol. II, pp. 5-10 (Carl Braden's testimony)

(There was also, of course, testimony about this at Carl Braden's
trial in testimony of both Wade, I¥, and Braden, but facts
presented there are identical to those in Grend Jury transcript.)

May 13, 1954: Andrew Wade has started moving some things into the house. In
late afternoon, Rone (the elder) approaches Wade, asks him if
Bradens are remting house to him, Wade replies: "No they are
deeding it to me."™ Rone: "Deeding it to you? Who is?" Wade:
"Why, the Brademns, of course., I believe they are the omes who
own it. Now, I wonder when you will be able to get to the work
on repairing that defective tile in the bathroom as you told Braden
you would do?" Rone: "I haven't got time to think about that now;
I've got things to do." Rone left in rush, and a few hours later
cars began assembling at his house, across Rone Court from Wade
house. Later that night, motorcade of Rone end others came to
Braden home on Virginia Avenue. Crowd approached Braden, led by
Rone and Hudson, resl estate mamn, Asked him to sell house back
to Rone. Crowd surly and hostile, threats made by at least one
person, Transcript references:

Grend Jury Trenscript, Vol. I, pp. 27-29 (Anne Bradeén testimony)
Grand Jury Tremseript, Vol. II, pp. 10-12 (Carl Braden testimony)
Grend Jury Transeript, Vol I, pp. 106-107 (Lawrence Rinehart testimony)
(Rinehert admitted he was in crowd that went to Braden's
and thet 15 or 20 cars went.)

(These incidents were &l so related by Andrew Wade IV in testimony
at Braden trial.)

May 15, 1954: Andrew & Charlotte Wede and a friemd, Carlos Lynes, went to Rone
Court late in afternoon to spend first night there, When arrived,
found front picture window broken out by a rock and grating in
vent on south side of house. (This vent was in general locetion
where dynamite was placed six weeks later.) At 10 o'clock that
night, Wades saw group of men burning cross on property owned by
Rone adjoining Wade lot, (Rone's son, Buster Rone, Stanley Wilt--
young Rone's brother-in-law who also lived on Rone Court---and
Lawrence Rinehart later admitted they were in zmwd crowd that
bumed cross.,) At 2 o'clock following morning, Wades and Lynes
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were awakened by shots being fired into house. About 10 shots
fired, some imbedded in woodwork, etc. Transcript references:

Grend Jury Transerip, Vol. I, pp. 61-68 (Andrew Vede testimony)
(about window, cross-burning, shots)

Gremd Jury Trenseript, Vol. I, pp. 70-71 (Wade testimony)
(about broken grating) :

Grend Jury Tramseript, Vol. I, pp. 107-110 (Rinehart testimony)
(confession to cross-burning)

Grand Jury Tremnseript, Vol, III, pp. 9-10 (Buster Rone)
(confession to eross-burning)

Grand Jury Transeript, Vol. III, pp 20 (Buster Rone)
(seid grating not broken. out before Wades moved in)

Grand Jury Tremscript, Vol. III, p. 97, (Stanley Wilt)
(confession to cross-burning)

Grand Jury Tremscript, Vole. III, pp. 118-119 (Col, Welter Layman)
(testimmy as to direction from which shots camg=-=

from Crums Lane, from high angle)

Braden Triel Tramscript, p. 287 (Wade IV)

(testimony about grating being knocked out on lay 15)

(Wede also testified in detail about all events of this night
at Braden trial. Same informetion as befare Grend Jurye)

Vernon Bown, like many other people, went to call on Wades in
evening to exmress friendship and offer support.

Grand Jury Trenseript, Vol., III, pp. 75-78 (Bown testimony)
Grand Jury Trenseript, Vol IV, pp. 223-234 (Charlotte Wade Testimony)
Grand Jury Transcript, Vol. V, pp. 79-80 (Wade IV testimony)

(Wade also testified aout this at Breden trial)

Late May-

Barly June, 1954: Threats to Wades and also Bradeas continue. Shively Newsweek
and its editor, John Y, Hitt, carry on militant crusade
against Wades., Millard Grubbs, former EKlarng leader,
calls for organization aginst Wades in Shively Newsweek.
Transeript references:

Grend Jury Treamseript, Vol. I, pp. 29, 46 (Anne Braden)

Grand Jury Tremscript, Vol. IJ p. 17 (Carl Braden)
(both pertaining to threats received)

Grend Jury Tremscript, Vol. II, pp. 18-20 (Carl Braden)
(Shively Newsweek and Grubbs)

Grand Jury Transeript, Vol, III, pp. 2-5 (Ralph Diemer)
(About conversation alleged to have occurred in his
sbére about dynamite being stored on Rone Court %o
blow up Wade house. This testimony is attached in

full to this memorandum)

Grend Jury Transeript, Vol. III, p. 32 (Andrew Wade, Jr.)

(threats)
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Grand Jury Transcript, Vol. V, p, 98, (Wade IV)
(about man seen crawling through weeds toward house on
a Sat urday night several weeks before bombing; someone
in house fired shot in air, he ran)
Grand Jury Tremscript, Vols IV, pp. 252-253 (Andrew Wade Jr.)
(Testified that when picture window was being pleced,
crowd in car drove by end shouted they'd break it out
again.)

Grand Jury Tremseript, Vol II, p. 39 (John Hitt's own testimony)
(thought this situation like Trumball Park in Chicago---
somebody trying to stir up trouble)

Mid-June, 1954: Vernon Bown gave up his room in Loui sville end moved into
Wade home with all his belongings to be there during day (he
worked at night) with Mps, Wade while her husbend was at work.
Wade testified that this came about after it was announced at
a meeting of Wade Defense Committee that he needed someone to
stay at the house during the day., Two people volunteered---
Bown and a Negro man, but since the other man had a family and
Bown did not, Bown was selected. Transcript references:

Grand Jury Transcript, Vol, I, pp. 91-92 (Wade IV) .

(At this time Waede test ifed Bown moved in about two
weeks before bombing)

Grand Jury Transeript, Vol. III, pp.79-82 (Bown)

Grand Jury Trenscript, Vol, IV, pp. 224-230 (Charlotte Wade)

Grand Jury Tremscript, Vol. IV, p. 246 (Andrew Wade Jr.)

(Said: "We were asking for somebody to spend some
time during the day..."

Grend Jury Transcript, Vol, V, pp. 79-86 (Wade IV)

(This is testi mony about announcement being made at
Wade Defense Committee meeting)

Grand Jury Transcript, Vol. VI, pp. 95-99 (Bessie Simmons)
(Said she suggested to Bown that he move into house;
nobody else testified to that)

Braden Trial Transcript, pp. 217-232, 255, 278-279) (Wade IV)
(On p. 228, he testified Wade Defense Committee....... .
recommended Bown after he (Wade) made request for
“somebody. On p. 224, prosecutor asked if Bown did
not move in on Sunday night right after the &hooting,
which of course was weeks before he actually did move
in, Wade replied: "It might have been., I am not
sure of the time," It is reasomble to assume that
Wede was confused at this time in the tense atmosphere
surround ing the trial, At all othe times, he has
renembered clearly that @ elthough Bown @alled on him
briefly the Sunday night after the shooting he did not
move in until weeks later,)

June 25-27, On Friday, June 25, Bown left in the afternoon to go to work and told
1954: Wades he whuld be gone over weekend on a trip to Milwaukee, On that
Fridey night, four of Wade's friends spent night at house~---Robt.,
Williems, Eldridge Veasy, Ben E, Smith and a fourth whose name Wade
did not remember when giving testimony., On the following Saturday
moming, June 26, these four people and Wede and Mys, Wade and n\'ni
little girl all left house about 8 a,m, and came to town. All th:}’\z
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house was therefore empty and unguarded for first time since Wade
occupaney, (Daytime police guard had been removed several weeks
before), @M Between 11 a,m, and 1 p.m, (testimony 6F several
witnesses vary as to this time) Mrs. Wade end her little girl and
a friend, Anna Harris, anmi Wade, Jr., returned to house. Wade, Jr,.,
stayed only bréefly and left, lirs. Wade, Miss @B Harris and
little girl were there alone all afternoon, About 7 or 7:30 that
night Wade IV came out, (mEss® bringing Tellus Wicker and Melvin
Edwards, Wicker and Edwards agreed to stay alone and keep eye on
house anml Wades and Anna Harris ¥eft for picnic., Picked up food
in tom, went to Indiana side of river and had picnic., Ceme back
to Louisville quite l=te in evening, dropped 4Anma Harris at her
home, took little girl to Wade's parents to spend hight (this was
regularvoustom on Saturday night so she could attend Sunday School
on Sunday morning in town) and Mr. and M, s. Wade returned to Rone
Court, Wade noticed as they drove imto court that all houses in
neighborhood were dark---an unusual circumstence for that hour on
a Saturday night, It was ebout midnight, When they reached house, .
Wicker was on side poreh (north sikde of house) and Edwards was
asleep on couch in livingroom, Wade got soft drinks@® out of
refrigerator, and he and ldrs, Wade sat down on side porch to talk
to Wicker, Wicker reported one unusual circumstance that had
happened @ shortly before they arrived, Said three lights had
flashed in big triange formation---the first one near driveway of
Rone yard across Rone Court (where policeman was on guard duty---
policeman Blevins was sitting in cheir, no police car or radio
available, Wicker said it appeared to be a woman near him with
a flashlight, Second light flashed in barn behind Wade houses
Third light flashked in field on opposite side of Wade house---
southside, A person in position of third light would not have
been able to see first light, as Wade house would have obstructed
vision, but could have seen second, Person in position of second
light could bave seen first, While Wades and Wicker were discussing
this strange circumstance, explosion occurred on scuth side of
house, Edwards came out of house slightly stunned,

Policemen Blevins came running, called on phone,
soon other officers incluling Captain Johns were there. No
neighbors cams out to see what had happened. Transcript references:

Grand Jury Trenseript, Vol, I, pp., 7-8 (Officer Blevins)
(Testified no neighbors came out during uproar)
Grand Jury Trenscript, Vol. I, pp. 68-72 (Wade IV)
Grand Jury Tramseript, Vol. II, p. 39 (John Y, Hitt)
(Testified he was on Rome Court shortly before midnight that
night, talking to Blevins., Transcript gives impression he
was in terrific hurry to explain this fact to Grand Jury
before they had even asked about it. There had been
widespread rumars - early after bombing that police were
investigating fact that he had stopped on Rone Bourt about
midnight and asked Blevins if "anything had happened at
Wade hause yet." Source of this report is Courier-Journal
reporter Phil Harsham, Blevins has never so testified but
he has never been asked,
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Grand Jury Transeript, Vol II, pp. 44-52, (Melvin Edwards)
(He told what happened night of bombing, deseribed destruction
of howsey~etc, He, of course, has since died,
having apparently had a heart attack in November, 1954,
before Braden trials There were insinuations during
Braden trial that he could testify to many; thinga if he
were alive,)
Grand Jury Transeript, VoleedZI, p. 21-23, (Buster Rone)
(He claimed he slept through bombing, never heard it,
although he admtted sound of dynamite explosiion would
be quite unusual in that section,)
Grend Jury Tremseript, Vol, III, p, 34 (Wade Jr,)
(Testified that he got out there soon after bombing and
@ nel ghborhood was in total darkness)
Grend Jury Transeript, Vol. III, pp. 47-49 (John Y, Hitt)
(Again displayed anxiety to explain why he was around Rone
Court that night, Said he was there about 10 to 12,
He knew this because Blevins had asked him the time and
he had "lit cigarette lighter" to see. He said a police
officer called him @@ soon after bombing tostell him
about it, For some reason, was reluctant to say which
police officer and was not required to do so.)
Grand Jury -Tramseript, Vol. III, pp. 100-101 (Stanley Wilt)(pp. 99-102)
(Claimed he was working under his car on his automatic
transmission around midnight night of bombing and had just
gone in amd got in bathtub when he heard explosion, (He
lived at dead enmd of Rone Court across court from Wades
end down a bit.X) Said he had his porch light on while
he was working, although Wade and others testified neighbor-
hood was completely dark, Also claimed he wemt down Rone
Court earlier (before explosion) and takked to Blevins.
Blevins has never testified about this, although he has never
been asked.,)
Grand Jury Transeript, Vol. IV, pp. 179-180, 184-187, 188-197
204~-210 (Tellus Wicker)
-.~_Testified in detail, Testinony about ﬂashing lights 15
on pp. 190-191. On p. 205, testifed tlat explosion made
terrific noise.
Grand Jury Transeript, Vol, IV, pp. 231-232, 234 (Charlotte Wade)
(Testimony in detail about day and night of bombing)
Gramd Jury Transcript, Vol, V, p, 97-98 (more by Wade IV
(Testified house was empty from 8 to 1 that day., Testified
that he had put a piece of wood in opening where grating in
vent had been knocked out sometime before nd that he knows
this piece of wood was still there on Friday before bombing,)
Braden Trial Transeript, pp. 268-300 (Wade IV)
(details on bombing, essentia ly same as in GJ tremscript)
Braden Trial Tramseript, p:“242 (Wade IV)
(He was asked Wy prosecutor whether certain people were at
his house on Friday night preceding bombing. Those
mentioned were Lewis Lubka, Henry Rhine and Elizabeth &
Bill Overby, He replied in megative. Later he testified
(ps 269) that four people spent night there Friday night---
Robt. Williams, Eldridge Veasy, Ben E. Smith and another
he could not remember)
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Braden Triel Transcript, p, 275 (Wade IV---testimony about flashing
lights before bombing) s
Braden Trial Transcript, pp. 1243-1259 (Capt., J. C, Johns)y *
(Testified that he and Officer Marrs got there 5 or 10 minutes
after emplosion---after Blevins called him., Saw no neighbors
around)
Braden Trial Transeript, pp. 1259-1268 (County Police Officer
Robert Davis) (Testified he was on guard duty’at house
that night earlier in the evening, left about 10:15 when
Blevins relieved him, knew nothing of bombing)
Breden Trial Transcript, pp. 1269-1278, Officer Blevins
(Pretty much sem testimony as before Grand Jury. Also
testified that he observed some activity on side of @ Wilt
héme late that night, couldn'y say when their light went
out,)

ok ook o ok Kook kK

POINTS OF SPECFAL“INTEREST

Question of Bown's little radio

Much, of course, has been made by the prosecution of the fact that pieces of
a radio owned by Bown were found under the house after the explosion., It is
the prosecution theory that this radio was used to detmate the dynamite.
Bown has never denied that the redio was his, He says he had it in the back
bedroom of the house, which was the room in which he slept. <%his wes the
room which~--along with the bethroom---was damaged the most of any room in the
house, A great hole was blown in the floor, It is of interest to note that
the theory that the radio might have been used to dentonate the dynamite was
first mentioned to the Grand Jury by Andrew Wade I¥ (Grand Jury transcript,
Vol., I, pp. 85-95), He said, however, that he did not suspect thet Vernon Bown
bad caused the explosion, just that somebody else might have got hold of the
radio and used it,

The general line of the prosecution theory is that the redio was placed under
the house and rigged up to the dynamite. A radio expert (Kenneth Bixby)
testified at the Braden trial as to how such a device could be used to
detonate dynemite (Bradem Transcript, p., 1337)., However, there has never been
any testimony by anybody to ind icate when the prosecution thinks the radio
was so rigged up or how it was actually made to detonate the dynamite on the
night of the explosion.

Actually, the prosecution theory rests on two factors:

(1) Stetements by witnesses that pieces of the radio were found scattered
underneath all parts of the house---even under parts where there was
no damage to the floor above, the conclusion apparently being thet if
the radio had just fallen through the floor in pieces it would not have
scattered to parts of the house where the floor wes not damaged.
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(2) sStatements by the prosecution that the handle of the demolished radio was
found after the explosion hanging from a wire that was hanging from a nail
that had been miled into a joist under the house.

This latter factor is the most interesting, but %o dispose of the first factor
first: '

Wade testified he found parts of radio scattered under house @ far back up
in corners where there was no damage above ( Gremd Jury transeript, Vols V,
p. 100). He also testified that he found no parts of it in bedroom where
radio normally wae and he thought if it had been in room at time of
explosion, some parts wuld have stayed in bedroom. (Grand Jury transcript,
Vol I., p. 93), However, Bown said that Wade had mentioned to him the
possibility the radio might have been used the Monday after the explosion
and he also inspected the premises, He testified he found these conditions:
thet parts of the radio were in the bedroom and thet pieces of his toilet
articles and other personal belongings that had been in the bedroom were
also scattered everywhere umier the house, just as parts of the radio were.
Grend Jury Trenseript, Vol. III, p. 88.

In regard to the statements of the prosecution that the hanile of the radio was
found hanging from a wire henging from a nail in a joist under the house:

This statement wes made by Commonwealth's Attorney 4. Scott Hamilton in his

opening statement to the jury in the Braden trial; it was repeated in the

closing argument; it was repeated again in the brief which the Commonwealth
* piled with the Court of Appeals in the Braden case. It has been said so
often that practically everyone who has ¥een following the case has assumed
thet at some time someone testified thet the handle was so found,

The fact is that nobody has ever testified that it was so founds Such a
ciroumste nce wes not mentioned in any testimony before the Grapd Jury. In

the testimony at the Bradem triasl, it was mentioned only in gquest ions asked
of the elder and younger Wade by the prose€utor and both replied they didn't
know whether it was found in this manner, In fact, a reading of the two
transeripts ind icates that it was not found hanging from such & nail, because
officers who investigated the case and wondered about the radio talked about
the radio but never mentioned a handle hanging from a wire an a nail, If it
had been found in this menner, it would have surely been mentioned before the
Grend Jury., The pertinent testimony, either in summary, or verbatim follows:

oo | ba
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The only three police officers who testified before the Grand Jury were
Officer Blevins, who was on duty the night of the explosion, Colonel Layman,
the chief, and John Burke, a detective. Blevins said he never did any
investigeting after the bombing at ell. Laymen supposedly summarized for the
Grend JUPy What his force had found on the case, He mentioned the radio
only ‘bri€fly toward the end of his testimony (p. 127, Vol, III, GI Traneeript)
nd then only to say that Detective Burke couldn't stop worrying ebout that
Aredio, thinking it had something to do with the explosion, In the course of
his testimony, Layman enumerated for the Grand Jury clues they hed been able
to fipd--=dynamite fuses pieces and wire, foot prints of which they made
plaster casts---but he made no mention of a radio handle, He said: "Every
piece of evidence went right to the lab, The reports actually was no evidence
that was valuable,” (Vol. III, p. 123) Burke later testified before the
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Grend Jury thet he was indeed suspicious sbout the radio and how it was
scattered in pieces under the house (Vol., III, p. 141). b he ned@e no
mention of the radio handle. Y poafe adeq Mﬂf’ ok T”
W‘P-SMO\%MMSM‘W B g N A
The only County police officers who testified at the Braden trial were “\
Officer Blevins, Cept. J, C, Johns, and Robert Degis, Officer Blevins gave‘&d,
virtually the seme testimony he gave the Gramd Jury, was asked mo questions
about the radio, didn't mentian it and said he did no investigating (Braden
Trial tremseript, pp. 1269-1278). Devis who was on duty before Blevins that
night gave no testimony about investigation after bombing. (Trial Transcript,
pp, 1259-1268), Capt, J, C, Johnus said he was at the sdene five or 10

minutes after the bombing and had been in on the investigating, He did
not mention the radio and was not asked about it. (His testimony, pp. 1243-1259)

The following bits of testimony from Andrew Wede IV at the Braden trial bear
on the radio handle question:

646Q: Now immediately after the explosion, Mr, Wade, did you or not find a
portable type battery-type radio suspended from a joist, or did you
see it?

A I remember when the investigating officers shined a light under the
house, making a temporary imvestigation, andi I remember seeing parts
of a radio, I do not recall seeing the radio parts, amny particular
parts supsended from a wire, but I believe that it has been ascertained
that there were such parts suspended.

The Court: Not what has been ascertained, but just wha t you FEWGrmnet™
A Braden Trial Transcript--p. 290,

* k ¥ ¥
I will exhibit to you what purports to be the handle of a radio and

ask you if that resembles or is identical to, except for its damaged
condition, to the handle that was on the Bown radio?

It looks like it's part of the same outfit.

*k‘,‘ * K kK

Now, Mx‘. Wiede, after the explosion occurred, did you have oddasion to
examine this hanle or not? In other words did you ascertain any wire
marks on it? Have you done thet yourself or not?

I% examined the entire radio and its parts, and I don't particularly
3 v

re r any wire marks,

Trial Transcript, p. 294

Shortly thereafter, prosecutor introduced in evidence a piece of wodden

joist in which a nail was driven and a piece of wire hanging from the nail,
He asked Wade IV if it wmas identical to piece of joist and wire cut from
house after explosion, (At this point there was no mention of radio handle).
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Wade answered: "Yes, I remember them cutting that piece off," (p. 296,
Transeript.,) Hrosecutor then pointed out dent in wood under nail where
"apparently something blew up or was blown up and struck it, is it not?"
Wade answered: There is an obvious dent in the wood." (pp. 296-297)
Prosecutor then asked him if it was in the same condition after the
explosion, A: "I did teke particular note of it, and I remember that
it's very-close if not exactly the same." Prosecutor: "And the nail and
wire were attached to it just as it is now?" A: "That's right and I
remsmber the dent." (P. 297). 44

* ok k ¥ ok
The following testimony of Andrew Wasde, Jr,, bears on the same points:

The prosecutor showed him the joist with the nail and wire and asked him if
he had seen it before.

A: Yes sir, I have seen it before.

324: With that wire attached to it?

A: That's righte

33Q: Now after the explo®ion, tell the jury where you saw that.
A: You mean that piece of wood?

34Q: Yes,

A: That was attached to one of the---where the flooring formerly was, of course
the floor was blown away, and we got a saw from someone and
Ry saved this plece of wood off of thet joist.
(Transeript, pp. 1307-1308)

Prosecutor then showed him some radio batteries and he said they were found
in the vicinity of the vent on south side of house., (Trenscript, p. 1308)

42Q: Now was there any part of the radio attached to the wire when you first
saw it? Do you recall or not?

A: I kind of believe it was--=-

Mr. Zollinger: Objection to what he believes,

The Court: Wrell, his best recollection, He can give that,.
43q: Do you recall having seen that radio handle before?

A Pl
A: That's right,

44q:" Now I will ask you, Mr, Wade, if that was not sﬁenﬂed to thet wire
immediately after the explosion and when you first saw it?

A; 1 am not too sure. There was some kind of connection there, the way
this thing was banging up when we first discovered it. But I am not too
sure that it was attached to the joist or not. It's been quite some

time Bgo==—am—We dIdn*t=--00n' v ranember so well.
T rvwrapd ,pp - (3063-(20g)
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Other matters of interest cancerning redio:

The prosecution’s expert, Kenneth Bixby, testified that if such a radio
were rigged up to detonate dynamite, the battery would go dead within a
half-hour or possibly just a little longer, (Pertinent excerpts from his
testimony are attached to 'this memorandum, His testimony sterts on

P. 1335 of Braden Trial Transcript,)

There has been testimony about thea tubes being out of the radio after
the explosion; although it he s never been made too clear what significance
thie is supposed to have., Wade IV testi fied before the Greand Jury (Vel, V,
pp, 55-56) that it perplexed him why they were out., He said he found in
examining the parte thet they were gone and had been taken out clean---in
other words, no prongs from @ tubes had broken off in sockets, indicating
apparently to him they might have been removed before the explosion, At

the Braden trial, prosecutor produced some tubes while Wade IV was testifying.
Wade commented that this was the first he had seenbf eny tubes, that he had
never been able to find any, (Braden Triel Transcript, p. 295)

There were also some questions during Wade IV's testimony about a piece of
tape allegedly on back of radio. It was not clear what significance this
was supposed to have either, Testimony on this:

B50Q: I will show you anot er part, and I will ask you to state whether
or not you ever saw & piece of tape on the back of Vernon Bown's
radio affized in that manner?

I never noticed it%

* Kk * X L e
PR % »

Can you tell whether or not a new radio would ordinarily have a
piece of tape stuck on the back of it like that, and if so, if
you know the purpose of it?

Apparently this tape was used to keep down unnecessary vibration
between two dissimilar materials, There is metal and plastic.

I don't think it is customary for them to use scotch tape or this
type of tape for that purpose,

( Prosecutor then offered this in evidence)
--~Braden Trial Transcript, p. 292.

o e
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Wade IV testified (p. 95, Vol, 1, Grand Jury Transcript) that explosion
blew big hole in back bedroom floor. Police who testified elso said this,
It might be well to bring this out to show how radio could have fallen
through floor, In fact, might be well to take jury to view house.

B o bt
Wade IV testified ( p., 86, Vol. 1, Grand Jury transcript) that there was
no clock on Bom's redio,.

Wade IV testified (p. 94, Vol, 1, Gramd Jury transcript) that the windows
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in Bown's bedroom were not locked on day preceding explosion when nobody
was in house, In fact, windows in house were never locked throughout this
whole period, It might be important to bring this out, in case prosecution
convinces jury radio was used to detonate dynamite---this would give idea
that even if radio was used it was not necessarily Bown who did it, that
anybody could have reached dn and got radio out of room, Wade could also
testify that Buster Rone ‘Often walked by this side of house on his way
back to a barn or field or something where he had some cows or horses

(not sure about this). He has never ‘testified in court to this fact, but
he has commented on it in conversatim.

II. Matter of Bown s time card at Dixie Cartage Company where he worked,

At Braden ‘I‘rial prosecution brought in timekeeper from Dixie Cartage,
apparently in effort to show that Bown worked Saturday night, June 26,
although he said he was out of town that night. This was John W, Blair,
(Testimony on ppe 1206-1210 of Triel Transcript.) He started to testify

that Bown worked that night, defense counsel @R objected on grounds

this did not pertain to Braden. Curtis upheld objection but allowed him
to make avowal into record out side hearing of jury. When he and lawyers
got out in @ hall to meke avowal he looked at his records agein and
discovered that in fact Bown had not worked Saturday night but had worked

' Friday night of that week. (Pertinent testimony is attached to his

memorandum’ oS

III, Matter of alleged confession of someone connected with dynamiting.

There are a number of reports sbout this, little of which has ever been
brought out in courts, @This information is detailed fully in long
memorandum on, bombing dated December 2B, 1955. To summrize facts
briefly:
1954
On July 1 /Hamilton had told Wade Defense Committee he'd have Grand
Jury probe bombing that day. “When Attorney Ewbank Tucker aml members
of committee arrived for investigation, Hamiltam told Tucker the police
had found who did the dynamiting and there would soon be arrests, therefore
Tucker agreed to postponement of Grand Jury 1nvestigation. (Source of
this information: Tucker)

During that seme period, Colomel Walter Laymen told commit tee from
Wade Defense Committee "We could put our hands right now on men who
did it, but we wamt to get more evidence before meking arrest.”
(Source: Tucker who was present am heard statement,

Reportedly, the Rev. G. W, Sims and Booker Sitgraves were present
and elso recall statement)

On July 1, 1954 (later in afternoon after Hamilton called off Grand
Jury investigation), City Police Chief Carl Heustis called Carl Braden
to his office, informed him he had infarmetion from County police

that some of seme people@ involved in Wade borb ing(iMEeEsE® ple nned
bombing at braden home, He said he wes putting 24-hour guard at
Braden home and did so,
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On July 2, 1954, Heustis told 4nne Bradem that the people who blew up
Wade house were a "bunch of ignorant asses" and would be under arrest
within 48 hours.

On July 7, Heustis withdrew guard from Braden house, saying he could not
keep them there longer -because he needed them elsewhere but would
continue to watch house by patrolling, & On that day, he told Carl Braden
county police had obtained confession from one of men involved in VWade
dynemit ing, that he hed said others involved were planning similar action
at DBraden home, that the dymemite had been obtained he thought somewhere
in southern Indiana but he did not know exactly where. Heustis said
county police were afraid to make arrests until they bad more corroborating
evidence @B which they were then strivimg diligemtly to get.

When September Grand Jury started Grend Jury investigation, Bradens gave
this informetion to jury. Heustis was never called before jury to explain,
Layman was not asked anything about it,

At beginning of September Graml Jury investigation, Braden also geave statement
to Courier~Journal about above dnformation., Heustis verified it by telling
Courier-Journal (pubished Sept. 16, 1958): "It was my impression that

a semi-confession had been made and that County police were in a position

to make an armest.] i -

Laymen when called by‘ newspaper reporters said this was all a mistake,
that the confession had referred only to the cross-buring. He continued
to maintein this position, later telling reporters (interviews never
published) that his officers had had Lawrence Rinehart in their office
several hours, he finally said "I did it," at that moment, some county
policeman rushed out to call Heustis and tell. him to put guerd at Braden
home , and WNEIESRES shortly thereafter Rinehart had seid "OH, I didn't
mean I bombed the house; I burned the €ross.” None of this explains why
his confession to a cross-burning presaged special danger to the Braden
home or why a week elapsed and @iSis® Hemstis still kept the guard at
Bredens and was still talking about & confession to the bombing,

(cm@f’\\
Zollinger later (after indictment of Bown) obtained informetion from
someone who heard Rinehart confession that it GiENEEmRP actuelly occurred.
However, this person would not testify publiecly and spoke in confidence.

A lawyer who used to represent Rinehart approached Zollinger somn after

Sept ember, 1954, indietments end indicated person who really bombed

house might be willing to confess publicly for a reward., Later this.

offer was withdrawn, ST
Rtk

It may be of some signifcance that Rinehart was in and oud of court all

the winter of 1954-55 on an unrelated charge having to do with car

the ft, Case kept being continued because county police never had witnesses

there, Fimally, in late spring of 1955 , Curtis told police if witnesses

weren't there next time case .was called he would dismiss. cgse, . He did so

soon thereafter. -

Layman told Zollinger in winter of 1955-56 that he never had thought any
of people indicted for sedition bombed house, that he was sure Rinshart did
it but he couldn't prove it, Rather obviously, he would not be liwely to
testify to this in court,




In February, 1956, Heustis was que st ioned briefly about these matters
during hearings of Wade foreclosure suit. (This testimony is attached to
this memorandum,) In view of -fact that he testified Rone was chief
suspect, it seems likely that if it was actually Rinehart who confessed
he implieeted one of Rones (probably Buster) as brains of the thing.

e

Metter of alleged conversation in Diemer's store.

Testimony of Ralph Diemer before Grend Jury is attached, Implication is

that bombing was discussed there before it happened. Diemer denied it,
but County Police Officer William 0'Keefe obviously made statement about
it, O'Keeferwas never called to testify, May know more then just this
one statement would inlicate.

V. Matter of alleged meeting at Wgde house o Friday night before bombing,

Hamilton has repeated ecirculated rumor thet he had information meeting was
held at Wade's house on this Friday night te _plan bombing., Rumors have
varied as to who was supposed to be there, In addition to various defendants,
names mentioned have included Hgnry Rhine and Elizabeth and Bill Overby

(all former organizers for United Electrical Workers). Some of rumors have
placed meeting on Thurpday-night. Only time this has been elluded to @ in
testimony is in Braden Trial, when prosecution asked Wade IV (Transeript,

P, 242, if the following,speeple were not at his house on that Friday night:
Lewis Lubka, Henry Rhine, Overbys, Wade replied that they were not,

It 1s of interest in this conmectim that he testified at the trial later

~»{ps 269) that Robert Williems, Eldridge Veasy and Ben E, Smith and = meone

else he had forgotten were there that night and spent the night. Should
prosecution try to allege such a meeting, all ¢f these people could be
subpeommed to refute _it, It would be necessary to check with them though

_as to whether they remember being there. that night, . This.has not been done.

VI. Matter of Bessie Sixmnon's testimeny - -regarding Lubka,

This should be noted, since Lubka is charged as co-sonspirator on bombing,

Bessie Simmons testified before Grand Jury (Vol, VI, pp. 88-93) that

Lubka came to her house anml rented a room weekend ‘0f bembing and went

out and stayed all night and cam in early in the morning and messed up

his bed to make it appear he had slept there. She said he explained this

by telling her he had gone back to his wife and didn't want her ami her

other boarders meking fun of hime-~he had rentel a room there once before

wheh he aml his wife had been on the outs and had then gone back t o his

wife, and she said he said he thought they'd laugh at him, Her testimony

in this connection sounds very-incrimimting. Lubka says as a matter

of fact he did rent a room there and did what she said about coming in

and messing up the bed but that it was not the weekend of the bombing,

He says it was the previous weekend end thet on weekem of bombing he was

at home with his wife, They then lived at e 1784 Bolling in an

apartment, They had just rented a house at 1408 Taylor Avenue, he sayd

which they were to occupy on July 1 but previous occupants hed vacated it

a week early and he anl wife had spent all day that Saturday moving things
7 were dead tired, went to bed early on Bolling Avenue that Saturday night.,

He might be able to verify this date by date when he rented this particular

house, 4lso, his landlord on Bolling Avenue knew he and wife were there
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Saturday night, June 26, end would probably remember it because they
discussed bombing with them next marning as soon as they heard .about
it. DMps. Lubka talked with Wades on telephone that morning and woke

Lubka up to tell him news, 4MGMeS® The landlord's naeme is Lawrence
Gordon, 1784 Bolling.

None of this may come up, Bessie Simmons is known as a scatter-brain,
and it is somewhat doubtful prosecution would try to introduce her
testimony. But you can't tell,

Matter of alleged Bown s tatement  iwsestd.

It should be noted too that Hamilton has repeatedly said he has statement
from somebody -SeiEIEEIESEIENESSN- that Bown told them ies@S¥™3 he planned
this bombing and went to Mjilwa ukee to have a good alibi, This may be
bluff, or he may try to produce such testimony, (il

VIII, Matter of Rone, et al subseguent connection with White Citizens Council,

IX,

It may be pertinent that James K, Rone @ammess® (that's Buster) and
Delores Rone are amang the incorparators of the local White Citizens

Council (ineorporated in spring of 1956)., Stanley Wilt has been an
actige organizer for the Council, We don't know about Rinshart,

Matter of how explosive was placed under the houses.

It is of importance to remember that there was only one opening under
Wade house through which a grown person could emter and get under house,

(There was no basement, only about a three-foo! elevation under house,)

This opening was on north side of house, neer side porch, on side of
house where Wades were at time of explosion end on opposite side from
where explosion occurred, T ISR
CEESess (his opening was about 3 ft by 3 ft. However, there
were also at other points around house small air vents, estimated at
about 9 in by 12 in in size. One of these venbs was under bathroom
just where main impact of explosion hit, This was also the vent that
had its grating knocked out on May 15, 1954, six weeks before bombing .
Wade had replaced grating with piece of wood---not fastened in, The
originadb assumption by most people was that the explosive had been placed
in this air vent, .the assumption being this could easily be done without
the person settinggattempting to enter under the house himself, In faect,
Wade testified before the Gramd Jury (Vel, 1, p, 90) that he himself
@S figured thds is where the explosive was placed under the house.
However, es time went on, the prosecution appears to have developed the
idea (never proved by any test¥mony but insinuated and assumed) that the
person who plented the explosive crawled in through the larger opening
on the north side of the house, crawled over to the south side (all the
way across the house) and set the dynemite that way ---hooked up to the
radio, of course., It should be noted that“ho+ transecript contains the
first iota of evidence to prove that it was done in this way. It is
pure supposition.

It mey also be significant that the questioning on redirect examination
of Kenneth Bixby, the radio expert, in the Braden Trial would indicate Wiy
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that the prosecution was implying that someone situated in the house above

pulled a string to break a circuit anl make the radio detonate the dynamite
below the house. HiRe Ry T R O R T N Y
<SSR SSEEE (Braden Trial Transeript, p, 1340). It should also
of course be noted that absolut&ly¥ no proof was ever introduced to indicate
that enything like this happened.

In connection with the above theory of the prosecution, the following
testimony of Wade IV before the Grand Jury may be pertinent:

§: You did not notice any wires? Or did you notice any holes bored in the

floor where they could have run a wire from the radio under the floor
to the opposite side, or not?

e e

No, I did not..e..

(Grand Jury Transeript, Vol, I, p. 93)

it

Exceppts from testimony and other documents attaghads
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Testimony of William E, Blevins,. officer on duty at Wade house. night of
bombing, regerding absence of any neighbors after explosion:
(From Grend Jury Transcxipt, Vol, .1, PP, 7-8)

Q: At the time of this explosion did any of the white neighbors in the
neighborhood come around to see what had happened to this house?

Not while I was there they did not,

* ok k%
Was the explosion very loud?

It was loud where I was at,
Is there white people living on either side of this house?
Yes,
And none of those people were disburbed at that time?
A: As far as I know they weren't,
(Blevins gave similar testimony at Braden Trial.  Captain Johns, who arrived

5 or 10 min, after explosion, also gave similar testirony at Braden trial,
(Braden Trial Transcript, pp, 1257, 1276-1277)
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Testimony of Lawrence Rinehart on Cross-burning:

(From Grand Jury Transeript, Vol, 1, pp. 107-110)

Q3

...Were you present on May 15 when a man by the .name of Will and Buster
Rone came out to your house and I believe a cross was built out there .?
Do you remember that occasion? Or, do you want to answer %hat question?
I am not sure about the date,

But the three of you did build a cross, is that right ?

There was just one there. I mean, it was not exactly a cross but it was
in the shape of a cross, and we took it over to the property.

You took it over to Mr. Rone's mother's?
Yes,

Were there two people there when you arrived?
There were several people there.

Can you give us their nemes?

No, I don't know them,

Could you give their first names?

No.

After you got there to Rone's house with the cross, what did you do with
the cross?

Burned it,

And where did you burn it?

On Buster's I;roperty there,

Where was that?

There next to his mothers.

And that would be somewhere across the street from Wade's house?
No, it would be on the same side of the street.

But more or less next to Wade's house?

In a lot adjoining Wade's house.,

Now can you tell the jury the purpose of bmrning that cross there?

(e




Rinehart testimony (cont)
A; I don't kmow,
Q: Sir?
Just a silly idea, I don't know,
Well was it an effort to frighten bdhe people in the Wgde house?

I guess so, What it was, was just to let them know that we didn't want them,
To let them know that they were not welcome in that neighborhood,

Who instigated that?

I don't kmow. It was just a thought that somebody threw around, I guess,

Did you stand around while the cross was burning?

Yeﬂo
With some other men?

There were quite a few people there., It didn't last more than 4 or 5 minutes,
I guess.

Were there men and women? Or just men?
I couldn't tell you,
Were there any remarks passed back and forth?

No, Two colored pecple came out on the porch and they hollered something,
I don't know what they hollered.

Was there any shooting or anything?

No.

Did you all expect any shooting?

No.,

Then after the cmsas burned, what did you all do?

Stood around there, and talked a while and went on, Everjr'body disbursed.

* ok k%

page 111):
Do you imow whether a fellow by the name of Bown, Vernon Bown, was among the
men in the group thaet was &round there where they were burning the cross?

I don't know; I never heerd of thet name at alle
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Testimony of Buster Rone on Cross-burning:
(From Gram Jury Transeript, Vol. III, pp. 9-10)
Do you know esnything sbout burning the cross in the field near the house?

Me and my brother-in-law was the ones who bumed the cross. It was just
two pieces of wood tied together,

Wags it wrapped in cloth?

No it was not,

n
Did you put infla.mftory material around it?

Yes sir,

Whkt was your idea in burning the cross?

It was just an idea brought up.

Who brought it up?

I don't know. It was on my groumd., I didn't think it would do no harm,
What was your purpose---what did you hope to gain:?

I don't know. We just wanted---there is nobody thought they should move
in the neighbarhoode
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Testimony of Stanley Wilt on Cross=-burning:

(From Grand Juwry transcript, Vol, III, p. 97)

Qie0eeWill you tell the jury what you know about these things?

A; The other instences I don't know a thing ebout, but the cross burning, that

night I and Rinehart happened to be up there. I took him home and when I cemse
back my wife was washing, so I walked back between Rone Court and went to
Buster's @ Dad end was over there and there was a cross there and

somebody said somebody grab hold of this and I grabbed it. It was a 2x4 or
something nailed together,

»




“Testimony of Ralph K, Diemer:
(From Grand Jury Transeript, Vol, III, pp. 1-5)

Q: Will you state your full nsme, and address your remarks to the members of the
Jury?

A: Ralph Kenneth Diemer,
Q: Where do you reside?
A: 3002 Hartilege

Q: How old are you?

A: 33

Q: Where did you say you live?
A: 3002 Hartlage

Q: That's in Jefferson County?
A: Yes.

f: What business are you in?

A: I am the owner of a hardware store,

Now, Mr, Diemer, you are familiar with the explosion thet occurred at the
home of Apdrew Wede IV on June 27, 1954%

Yes,
Mr, Diemer, do you sell dynemite or any explosive at your store?
No sir.,

Mr$. Diemer, did you ever hear a conversation by anyone in your store or
elsewhere relating to the fact that there was going to be, or might be,
an explosion at the Wade house?

I don't recall.

Well, now, let me ask you if you ever made this statement to anyone, or a
statement containing the substance of this---I am going to read this statement
to you: "About June 1, 1954, I hed occaesion to be in Diemer's store and
there were several men---about five---talking about Negroes on Rone Court---
and the place should be blown off the map, Mr. Diemer, owner of the store,
said the dypemite already had been bowht in the county and was stored in
Rone Court." Now did you meke tlat statement?

No sir, ( Q,J \




Diemer: testimony (cont)

Q: Now, did you ever hear anyone make a statement that the Wade home in Rone
Court should be blown off the map?

I may have.

Are you positive you never mede the statement that the dynemite had been Eiem®
bought in the County and was stored in a basement in Rone Court. Zﬁnphasi
added, Note that reference to basement was mt in statement as quoted above
or below, Where did Hamilton get this informatiogzz (Thnis latter is editorial
note---not in transcript, obviously)

I did not.,

Are you positive?

I am positive.

Are ther: any other Diemers interested in the hardware store?
Only my wife,

Do you know a man named William O'Keefe?

I met him, I guess, three or four weeks after the explosion when he accused
me of making the statement,

And what did you tell him?

That he was a liar,

(by Grand Jury foremen) What kind of fellow is 0'Keefe?

A police officer, I believe,
Mr, Hamilton: He is a member of the Jefferson County Police Force,)
Did you ever see him in your store?

He said he was in the store buying paint, and I don't know why he didn't stop
me if I made the statement, and a math later he brought in a police officer,

Why did he make the statement?
I don't knowe

This is the statement by O0'Keefe, "About June 1, 1954, I had oeccasion to be in
Diemer's store and there were several men---e bout five---talking about Negroes

/cﬂﬁ




Diemer testimony gfggf_)
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on Rone Court---and the place should be blown off the may., Mr, Diemer
owner of the store, said the dynamite already had been bought in the County
and was stored in Rone Court," Now that is the statement made by O'Keefe.
Do you have nay knowledge what soever about the occurence?

No.

How far do you live from the neighborhoad ?

From what neighborhood.

¢ “'Where. Wade bought his house?
By rcad or by field?
The nearest way.
By straight line, about a thousand yards.
Are you related to the Wedes in any way?
No sir.

(Witness excused)
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Testimony of John W, Blair, treasurer and tirmekeeper at Dixie Cartage Company,
" ‘where Vernon Bown worked:

(From Breden Triel Transeript, pp. 1206-1210)

Blair was put on the witness stand and identified, etc., and then asked what time
Vernon Bown went to work on June 26 and what time he got off in early morning of
June 27, Defense objected to this lime of questioning before he could answer,
Judge Curtis upheld objection unless it could be tied to Carl Braden later &R
but said avowal could be put in record, Witness and counsel for prosecution and
defense withdrew from hearing of jury S Whereupon
witness discovered Bown didn't work on 26th, Following avowal taken:

Q: On the 25th, what time did he go to work?

A: Well, to clarify the record, or after looking at the calendar and finding that
the 25th is on a Friday, he started to work at 26 minutes after 6 o'clock.

That 's the time he punched in?

That is correct, on the 25th, amd he punched out on Saturday morning, the 26th
at 8 minutes after 1 o'clock,

Mr, Tucker: Now as to the 26th, the night of the 26th...

The Witness: Accarding to this time cerd, he did not work,
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Testimony of City Police Chief Carl Heustis pertaining to conver sations with
Colonel Layman week after bombing:

(Testimony given in proceedings in suit of South End Federal Savings & Loan
Association vs. James I. Rone et al, Febrwary 9, 1956)

Attorney for Wades and Bradens asked Heustis if he had placed a guard at Braden

home during first week in July, 1954, and, if so, what prompted him to do it.

This exchange followed: 5

A: The chief of the Jefferson County Poldce Depertuent:, Jayman,.had advised me
of the dynamiting amd that it was advisable.

In your conversation with Colonel Layman, did he tell you he had an admission
or confession of anyone who admitted bombing the home of the Wades?

He told me at the time he warned of the condition, or the possibility of
trouble occurring at the Braden home, that they had an excellent suspect
whom they believed they would make & case on. He mentioned the neme of
Rone., Under the circumst:nces, he felt there should have been detectives
there and I agreed with him,

(We will provide transcript of this testimony before trial--~
origiml transcript, thet is. |
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Excerpts from testimony of Kenneth Bixby, prosecution's radio expert:

(From Braden Trial transcript, pp. 1335-1341)

Bixby was first qualified as a radio amd electronics expert. This testimony
followed on direct examination by prosecutiaon:

9q: Now, Mr, Bixby, did we exhibit to you this broken-up radio and batteries
in this box, which I exhibit to you, or one identical to that, and did
you examine thet?

A: Yes sir, I saw that.

10q: Now, I will ask you, Mr. Bixby, have you examined this bat tery that has the
shinfly wire on this corner, did you examine that?

A: Yes, I did,

11q: At my request, Mr, Bixby, have you taken a battery exactly like that, being
a radio battery, and by use of that wire on a new battery set off a charge
of dynamite or more then one charge or not?

A: TWe did teke a battery of that type, and we did detonmate the caps used to
explode a charge of dymamite, yes sir.

12q: Now, in doing that, did you use the wire in the new batteries such as you
had that was comparable or identical to the wire that's exposed on the
battery I just showed you?

A: Yes sir,

13Q: Now will you explain to the jury, if you will, please, sir, just what you
did to detonate the percussion cap that would set of £ the dynamite?

A: I was thinking whether I could properly do that without a diagram,
14Q: Would you want to draw one on the blackboard? Would that assist you or not?
A: Yes, it would assist in explaining it.

This battery is made up of a number of dry cells, These dry cells are
interconnected by the se small wires which are connecting links. This
battery circuit can be closed. This cap can be connected across the two
points in this circuit of very low resistance, The circuit can gk then be
broken at this point across which the cap is connected, and the cap will
detomate, It did detomte, That is one method thet could be used. It
could also be detonated by simply using the same circuit and by placing this

’ circuit in this manner and completing the circuit; either method did.
detonate these caps. '

(o)
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E Bixby testimony (cont) \

15Q:

Now, can you explain to the jury, Mr. Bixby, the significance, if anything,
of that wire sticking up there, I mean in connection with your answer?

The question was asked whether or not this wire could have been the
connecting link that was broken in the menner indicated in the first
diagram to detmate the charge. Yes, #hat could have been the link,

Now in the explosion you set off, did you use the wire in that respect of
not?

Yes sir.

Now, Mr, Bixby, just one other questim. Is it true or not that a connection
can be made to a radio or tather to the part of a radio to which the speaker
is ordinarily attached and in that menner set off an explosion?

I have not actually done that, I believe it would be possible. I have not
done it., I would not want to state that I could do it until I had done it.,

Court: The jury won't consider the last part of the answer wherein he said
he believes it could be done.

Your answer was based, I take it, upon your experience amd education, is
that right?

My opinion.

The Court: The jury may considgr the answer then since that i$& his opinion
as an expert.

Mr, Hamilton: I believe that's all,

Cross~examinat ion:

19Q:

Mrg, Bixby, that first illustration is one whereby a tremendous load is
placed on another circuit than the battery circuit, isn't that correct?

No sir. That is not correct, That is placed on the battery circuit proper.

But what is the significance of breaking t he original closed circuit? What
does that have to do with it?

I was asked to determine if this charge could have been detonated at a more
remote point by means of a string or a cord, if that could have been done,
We did do that, and the answer is yes.

Now in that first illustration, how long would it teke after mking t‘ﬁét
hookup before the battery would be run down unelss the circuit was broken

quickly?




A:

22Q:

qa¥

The battery would probably remain active for a period of a half an hour or
more before---

So under that first system which you described, as that system which was
probably used, where this wire was exposed, and which this exposure of
wire would indicate, means thet the hook-up was made within a half an
hour before the explosion, is that correct?

In my opinion, that's about the time, I don't know the exact condition of
the battery, The battery, that might enter into this, but if the battery
was in reasonably good shape, it could be a period of a half an hour or
possibly somewhat more.

Redirect examination:

23§

Now, Mr, Bixby, I failed to ask you this question on direct examination,

but could that, and was the charge detonated by that method done by pulling
on a string?

Yes it was,

Now as I understend it then, assuming that a charge of dynamite was planted
under a house, and a person up in the house had a string running from the
battery to where he was located inside the house, by pulling that string
could set off the charge of dynamite, is that true?

That 's the way we did that,

(End of Bixby testimony)
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List of Witnesses before Grand Jury and et Braden Trial who testified about
Wade house in general or about bonbing:

Mach of the testimony before the Grand Jury did not directly concerning the
bombing or even the matter of the Wade Louse, since it was concemned only with

the red issue, (This was especially true toward the latter part of the investi-
gation) Most of the testimmy at the Braden Trial was in this category., Therefore
for convenience, this is a list of the witnesses whose testimony did beer on the
Wade house.

Grand Jury (by volumes; each volume is indexed
in front as to what pages test imony of various
witnesses appears on)

Volume I:

William Blevins
Anne Braden
Andrew VWgde IV
Lawrence Rinehart

Volume II:

Carl Braden
John Y, Hitt
Melvin Edwards
Andrew Wade IV

Volume III:

Ralph K, Riemer
Buster Rone

Andrew VWade, Jr.
John Hitt

Vernon Bown

Stenley Wilt

Bessie Simmons
Colonel Walter Laymen
Alvin Corum

John Burke
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Vol, IV:

Carl Kornrumpf (he was one whose carm Wade hed seen repeat edly in area of Rone
Court and whose license number he had checked., He testifi®sd to
absolutely nothing, except to deny he had been in aree #nd to
say it might have been his son. Son was never called, This
description applies to several other witnesses listed below,)
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Grand Jury witnessesx (cont,)

John R, Williams (friend of Vades)

Donald Benner (one who guerded house)

Mrs, Lula Ann Cook (one whose car was seen in area)

George R, Kastelhen (one whose car was seen in area)

Willism Harding Jones (one whose car was seen in area; also warked with Bown
but Grand Jury did not seem to know this until he got before them)

James I, Rone

William Oscar Dover (ome whose car was seen in areal

Herold C, Ackermen (one whose car was seen in area)

Herbert R, Catlett (one whose car was B & seen in ares)

Anna Louise Herris (friend of Charlotte Wade's who was with her at Rone Court
“ on afternoon precedirg bombing)

Clarence r (friend of Bow's)

Tellus Wicker &k

Fred Pike (Bown's foremsn)

Charlotte Wade

Andrew Wede, Jr.

Buster Rone

John L., Brown (co-worker of Bown's)

Volume V:

Joseph C, Strotmen (mayor of Shively)

Franklin A, Gulledge (called as a leading citizen of Shively)
Andrew Wade IV :

Andrew Wade Jr,
Vernon Bown

Volume VI:

A
Clarence r

James Bow (co-worker of Bown's) . ‘ . 5
James D, McCarty (oeawo.nbn—-ef-—Bem'-n(.W\»- “» Bewn's & e - (eamsten)
Bessie Simmons

Calvin George Little (co-worker of Bown'sP

William Henry Wright (co-worker of Bown's)

Rosalie Branham (girl Bown had dated occasionally)

Lewis Lubka

Volume VII:
Lewis Lubka
Volume VIII

William Cook (co-worker of Bown's)

A, H, Curella (real estate man Wade once dealt with)

Carl Braden

Anne Braden

Forrest Gardner (former boarder with Bessie Simmons, tends to contradict her
testimony that Lubka was boarding there at time of bombing)
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(The above 1ist ident ified only those who have not been previously identified
in this memorandum. In addition to those whose testimony bears on Wade house
and bombing, those whose testimony relates to Bown in any way are included,
Those omitted from list include such people as Louise Gilbert and LeRue
Spiker and the reporters, Dick Oberlin and Dick Harwood. All of this testimony
mokee fascinating reading amd shows temper of Grand Jury but does not bear
directly on Wade case.)

P |

Braden Trial Witnesses

Andrew Wade IV---pp. 158-232; 240-376

John W, Blair---pp. 1206-1210

A, H, Curella---pp, 1240-1243

_Capt. J. C, Johns---pp, 1243-1259

County Police Officer Robert Davis---pp-1259-1268
County Police Officer Wiliiam Blevins---pp. 1269-1278
Andrew Wade Jr==--1300~1335

Kenneth Bixby---pp. 1335-1341

Andrew Vade IV---testified again immediately after Bixby, page references don't
have

Carl Braden---only small pert of his testimony pertained to Wade house, mostly
repetition of what he said before Grand Jury
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List of Witnesses who should be subpeonaed for Bown trial:

WP | ity i— — — | —

Andrew Wade, IV, 438 S, 18th St., Louisville (would certainly also be
subpeonaed by prosecution)

Charlotte Wade, 26224 W, Madison : :
» 26 B{"‘u..._ ussa\\-q, \-*-’+“"‘s‘°5'
Rellus Wicker, @ 408 s. 18th St, Sl f,_}m_,, ik
| o&n.“‘é‘
Robert Williams Ov}':‘:‘l:: = °t; Q..}

.
ves Osowe 4
Eldridge Veasy ralwasd 'W\ 2

Ben E., Smith

Colonel Carl Heustis, City Hall

Colonel VWalter Laymen, Counmty Police Headquarters
Officer William Blevins, County Police Headquarters

Officer John Burke, County Police Head quarters

Officer William O'Keefe, County Poliece Headquarters b.‘ w R0 -\ tos

?Pin‘ etn.“&ah.

L] L] L ‘T H
Capt., J. C ohns, County Police Headquarters (108 Us. ¥ St

Kenneth Bixby, 26 Eastover Court

Lawrence Rinehert, Rt. 2, Scottsburg, Indiana (%)
James I, Rone, Rone Court

Jemes A, Rone (Buster), Rone Court

Btanley Wilt, Rone Court

Ralph Riemer, 3002 Hartlage

John Y, Hitt, Shively Newsweek, 4755 Dixie Highway
Millard Grubbs, 1427 S, Sixth

Andrew Wade Jr, 436 S, 18th
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Andrew B. Wade IV, 436 S. 18th St., Louisville, Ky,

Charlotte Wade, 2622 W, Madison, louisville, Ky.

Tellus Wicker, 408 S, 18th St., Louisville, Ky.

Robert ¥Willdems, Second floor, 1410 W, Madison, Louisville, Ky,
Eldridge Veasey, 2008 rear W, Jefferson, Loulsville, Ky.

Col. Carl Heustis, louisville Police Headquarters, louisville,
Col, VWaiter laymn, Jefferson County Police. Head quarters, Courthouse.
Officer William Blevins, " oy o
Officer John Burke

Officer William O'Keefe

Capt. J. C, Johns

Kenneth Bixby, 26 Hastover Ct., Louisrille,

iawrence Rinehart, Route 2, Scottburg, Ind.

James I. Rone, Rone Court, Route 8, loulsville 16, Ky,

Jamew A. Rone (Buster), Rome Court, Route 8, louisville 16, Ky.

Stanley Wilt, Bone Court, Route 8, louisville 16, Ky

Ralph Diemer, 3002 Hartlage Ct., Shively, Ky.

John Y, Hitt, Shively Newsweek, 4756 Dixi e Highway, Shively, Ky.
Millaerd Dee Grubbs, 1427 S. @ixth 5t., louleville, Ky.

Andrew Wade Jr., 436 S. 18th St., Louisville, Ky.

The Rev, Go lie Sims, 719 Magezine 5%, , Loulsville, Ky.

Booker V. Sitgraves, 3332 Hale Ave,,..loulsville, Ky,




" MEMORANDUM ON LOUISVILLE BOBBING FRAMEUP

December 23, 1955

If.the early morning of June 27, 1954, dynamite exploded under
the house of a young Negro veteran in louisville, Kentucky.

The event created a sensation in Loulsville, where race relations
have been gquiet on the surface for meny years, but it did not cause much
immediate stir outside Kentwe ky--perhaps because ## was only one of a rash of
bombings of Negro homes in various American citlies in recent years. It was
several months later that the louisville dynamiting, something in the mumner of
a delayed reaction, hit the national headlines.

The story became national news when it took on a "men bites dog"
twist. In the fall of 1954, five white people, who had supposedly been friends
and supporters of the Negro, Andrew Wade IV, were accused of responsibility
for dynamiting his house. One of the five, Vernon Bown, was indicted on a charge
of sctually doing the dynamiting. Four others were accused of conspirdng with
him to bomb the house. Two of these, Carl and Anne Braden, were a white couple
who had originally bought the house in & white neighborhood and sold it to VWade
and his vife. The Bradens did this at Wade's request after he could not obtain
the house in any other way,.

The conspiracy charge was brought under en old and previously unused
Kentucky sedition statute-~the charge being in substance that the indicted
persons conspired to bomb the house for seditious purposes. The dynemiting charge
against Boﬁn was a run-of-themill criminal charge--causing an explosion. All
five were also charged in another indictment with simply advocating sedition.
Two other white persons were also named in this latter indictment but not accused

of plotting the bombing. All of the indicted persona were known as oubspoiken
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opponents of segregation. Their previous actions indicated they were advocates
of equality and progress for the Negro people.

Carl Braden was brought to trial first in December, 1954--not, however, on
the charge of conspiring to bomb the Wade house but on the other charge of
advocating sedition. He wes convicted and given a sentence of 15 years in
prison and a $5,000 fine, which he has appealed to the Kentucky Court of Appeals
with the aid of the American Civil Liberties Union. Trials of the others
have been delayed until May 14, 1956, or until there is a decision on Breden's
appeals

Since the indictments and the trial of Braden, thousands of words have been
written about the case in newspapers end periodicals. Various writers have
dealt with different asspects of it. As might be expected, however, the emphasis
has been on the aspect of sedition--either the dangers of the "cormunist" menace
or the dangers of the "violations of civil liberties involved," depending on the
viewpoint of the writer. No repbrters, it seems, either on the scene in Louisville
or writing from afar, have yet bothered to probe very deeply into the facts
surrounding the event whieh precipitated it all--the bombing of the house,

The theory on which the prosecution in loulsville acted--one that seemed
unique when it wes ammounced--wes that the people indicted were Communigts;
that they plotted the purchase and sale of the house to Wade and then plotted
the dynamiting of it in order to create eand incident and stir up trouble between
the races.

It is not within the seope of this article to go into the question of whether
the indicted persons are or are not Communists or whether their prosecution

under a state sedition act is just or unjust. These questions have their

importance, but they have already been argused quite fully. The question that

needs to be aired now is the validity of the Louisville prosecutor's theory--
that a Negro's home was bombed by people who were by their previous actions

apparently foes of segregation.

If his theory is valid, it could well have sensational repercussions, as it
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might well provide clues to the responsibility for anti-Negro violence in
various parts of the comntry--and there are enough instances of such violehce
that have gone unsolved.

If, on the other hand, his theory is not valid, the Loulsville situation
might well be a case study in the use of the Red issue to beecloud basic issues
--gyen t0 the extreme of covering up actual crime, It might also be a case
study in a new end rather stertling technique for avoiding the prosecution of
the perpetrators of anti-Negro acts,.

The possibilities inhorent in the latter situation becoms more siniater
when one considers the R v Y HMissisdippi started out to clear,
and finally did clear, the murderers of Emmett Till. Expressing doubt that
the body found in the river was that of the young Chicago Negro boy, Sheriff
H. C. Strider declared: "The whole thing looks like a deal made up by the

Nagional Association for the Advancemsnt of Colored People.”

el

The bombing of the Wade home did not occur out of the blue. It was preceded

by a chain of events which are well known t¢ Kentucky law-enforcenent officials
as well as to many private citizens who followed thh case closely.

The chain sterted on Monday, May/ 10, 1954, when Carl Braden, at that time a
copy editor for The Louisville Courier-Journsl, and his wife fnne closed a deal
for the purchase of & house in Shively, & suburb of loulsville. They paid
$11,200 for the ranch-type house, using $1,400 of Wade's mommy to mmke the down
peyment. They bought the house through the Hudson Realty Co, from Jamss I, Rone,
a small-scale bublder and contractor. The house was ons of several that Rome
had built and was plamning to build along a short dead-end street which he had
named Rone Cowrt. It was in an erea occupied only by white pecple. Rone himself
lived cat-a-corner across the road from the house the Bradens bought.

Tt is a matter of record in several courts that the Bradens bought the
houss for the express purpose of trensferring it to vede, a young elect rical

contractor whom they had known for several years. vade testified bbfore the




Jefferson County grend jury, at Braden's trisl in Jefferson County Criminal
Court, and at hearings on a foreclosure suit against him that he had gone to
the Bradens and asked them te buy a house and resell it to Ahim. He said
he made this request after he found no house that he wanted in the Negro
neighborhoods and hed tried unsuccessfully several times to buy a house for
himself in a so=-celled white neighborhood, He said he picked the houseyon
Rone Gourt because it was the kind of house he vanted and wes within his means,
It is a matter of dispute as to whether the Bradens told Rome and the
Huison Realty Co. they planned to live in the house. The Bradens say they

did not; Rone says they did. Certainly it is a fact that Rone had no idea

the ult imate purchasers of the house were to be Negroes, Braden later told

a Cirecuit Court camissioner that he didn't think it was any of Rone's
business what he intended to do with the house,.

The day ef ter the Bradens bought the house from Rone, tlat is on Tuesday,
iay 11, Wade began moving furniture igto the house., He apparently spent
two days getting things streightened up before Rone realized what has happened.
On Thursday, May 13, Wade says, Rone approcehed him end asked if the Bradens
were renting the house to him,

"No," ade says he replied, "They are deeding it to me,"

"Deeding it to you? Who is?" Wade seys Rone exclaimed.

"The Bradens," Wade answered. "They are selling it to me."

Tade then tried to change the subject and asked Rone when he would repair
some minor defects in wokrmanship on the house.

Rone's answer was sbrupt: "I don't have time to talk about thet now, I've
got things to do," With that he dashed off.

That was in the late afternoon. 'ithin a couple of hours, as it wes
beginning to get dark, cers begen to gather in Ronme's yard across the roed,
A crowd milled sbout in the yard and in end out of the house. TVede andhis
wife were alone in their house and did not yet have a telephome, lrs, Vede

was expecting her second child in sbout three months. 'ade says they were
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nervous but stayed vhere they wers. They 344 not leave until & good bit laters=-
almost midnight--after the vieitors at Rone's house got into thelr cars and
drove amy together,
From Ronme Court, the cavalcade apparently went direct to the Braden home
in louisville several miles away, DBraden later testified that 15 oxr 20 men,
led by Rone and Ben Hudson, head of the Hudson Realty Co., visited his home
about midnight that night end spoke to hin in an engry end unplessani manner,
Rone and Hudson were spokesman for the group, Braden says, demanding thet he
get the Vades out of the house. At lsast one of the crowd threatensd that
harm might come to Braden's home snd his two small children if he did not comply.
Mtnesses in the Bradem neighborhood verify that the crowd did in fact come
to the Braden house thet night and appeared to be an engry meb; Rone has never
denied that he was thers., One of his attommeys 1ster seid that Rone went along
in order to keep the crowd orderly amd keep them from violence, Hudson Bave

the same reason. It is obvious, hovwever, Lkt the other men would never have

know sbout the Wde purchase, and who had scld him the house, if Rone had not

alerted them eariier in the evening.

Both the Bradens cnd the "ades testified that the next morning they began
to0 receive constant threats by telephome. wade, howsver, proceeded on Friday
%0 move the last of his furniture into the house end o preparefto take up
residence there, Before doing so, he calied County police o ssk for protection.
The Rone Court property lies just outside the city limits of Shively and within
the jurisidetion of the Jefferson County Police Department. Wade himself talked
40 the district police captain, His {father, Andvew VWade Jr., talked to County
Police Chief "hlter lgyman. DBoth say no police were in ovidence around Rone Court
that day.

The Wades @id not sleep at the Rone Court house that night. On Saturday they
did not return to the house until late aftemoon. A% that time, ™de and his wife
Charlotte snd a fried of thelrs, Carlos Lynes, went to the house to spend the

night. Vhen they errived they found that the front picture window had been




broken with rocks, Inside they found one of the rocks with a plece of paper
tied around it. On the paper it said, "Nigger, get out!" One of several small
gratings in the foundation of the house had been broken out. This was the
opening under vhich the explosive that wrecked the house six weeks later was
apparently placed.

The Tedes and their guest settled down for the night. About 10 o'closk
they looked out to see a cross burning in the vacant lot next door-~about 25
fPeet from their house, (ade says four or five figures, apparently those of
grown men, were dancing eround the eross. He stepped onto the porch and called
something to the men., I a few minutes they went away. Uade says he could not
make out their faces.

Later, Wede and his wife went to sleep in one of the bedrroms of the house.
Iynes skept on a couch temporarily placed in the kitchen. About 2 o'clogk in
the morning they were all awakened by the sound of rifle shots. They later sald
they heard sbout 10 shots all told., At least three bullets entared the house am
embedded themselves in the walls, where they were later found by police. One
barely missed Lynes' head.

Tt has never come out who was responsible for firing the shots, nor for
throwing the rocke through the window or breaking out the greting. It is, however,
a matter of public record @as to who burned the cross that night. Three men
admitted this erime before the grand jury that investigated the bombing in Sep-
tember. Ons of these}a;ames A. (Buster) Rone, 20-year-old son of the bullder,
The others were Stanley Wilt, young Rone's brother-in-law, who also lived on
Rone Court, and lawrence Rinehardt, & former County policemen who lived in the
neighborhoot,

During young Rone's testimony bvefore the grand jury, this exchenge took place:

g: ®hat was your ideea in burning the cross?

A: It was just en idea brought up.

¢ : Who brought it up?

A: I don't know. It was on ny grownd, I didn't think it would do no hairm,.
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Q: What was your purpose~--what did you hope %o gain?

A; I don't know. e just wantéd--there was nobody thought they should move

in the neighhorhood.
Rinehardt gave similar answers when Questioned before the jury:
: Now gan you tell the jury the purpose of burning thet cross there?
I don't know,
Sipe-
Just a silly idea. I don't know,
Tell was it an effort to frighten the peopls in the "ade house?
: I guess so, VWhat it was, was Jjust to let them know that we didn't want
them. To let them know that they were not welcome in that neighborhood,

Under Keutucky law, it i1s a erime to band together to intimidate any
citizen., Neither young Rone nor Wilt nor Rinehardt was indicted.

Rinehards also admitted before the jury thet he was in the crowd that went
$o the Bradens' homs on the night of My 13, He said chout 15 or 20 cars went,
He was agked who asked him to make the trip. He replied: "I believer Mr, Hudson,
the renl estate man, suggested it."

After the events of the night of May 15, the County police set up a 24-hour
guad at the Wade house, There were no more instances of violence until the
actual bombing six weeks later, Throughout this period, however, the Braden/s
and Tedes continued to receive thrests-~some by telephome and some by mail, A%
least one of these letters stated that the house would be "blown off the rep.,”
wade says that cars often drove past his house with people shouting threats at
him and his family. He got the license nuibers when he could, looked up the
nameg of the owners, and tumed them over to County police, On several occasions
the County police told the Wades: "You peopls are too intelligent %o get excited
over thoss little things; just let them go."

On one occasion, when 'mde's father and same others were replacing the broken
picture window, a car drobe by and & mem in it shouted: "There's no use putting

that window back in. Wetll break it out again,"” The cer drove to the dead end




age

of Rone Court and stopped; somsone got out end covered the license plate, and
the car drove back out the court end away,.

There were m reports of talk in bars andl other places about plans to
get the Uades out of the house. An anonymous caller told the Bradens she had
overheard someone in a Shively store seying that "as soon as the police leave we
are going in there and drag the Vades out end kill them." Many of these rumors
undoubtedly resulted from loose talk that was never intended seriously. Most of
them are not & matter of public record, but at least one came to the attention
of the grand jury investigating the bombing. Ralph Kemneth Diemer, owner of &
hardware store in Shively, testified as follows before the Jury:

Q¢ Mr. Diemer, did you ever hear a conversation by anyone in your store
or elsewhere relating to the fact that thers was going to be, or might be, angd
explosion at the Wade home?

Az I don't recall,

8% vell, now let me ask you if you ever made this statement to anyone, or

-a statement eontaining the substence of this--"About Juhe 1, 1954, I had occasion

%0 be in Diemer's store anml there were several men--about Tive-~talking about

Negroes f‘n Rone Court--and the place sheuld be blown off the map, Mr, Diemer,

owmer of the store, said the dynamite already had been bought in the county and
was stored on Rome Court." Now did you meke that statement?
A: No sir,
g: Now did you ever hear anyone make a statement that the TWade home in Rone
Court should be blown off the map?
A: I may have.
(At this point the questioning turned to something else and Diemer wes notb
asked to expand on this last answer.)
iater in the questioning this took place:
Q: Do you know a man named William O'Keefe?
A: I met him, I guess, 3 or 4 weeks after the explosion vhen he accused me

of making the statement.




@3 What did you tell him?

A: That he was a liar,

43 What kind of a fellow is 0?'Keefe?

A: A police officer, I belleve,

(0'Keefe was then identified by the prosecutor as a member of the County
police forge.)

stk

Meantime, soon after the firing of the shots into the houss end the burning
of the cross, there were other end epparently more legal efforts to gaot the Vedes
out of the house. The insurance company which held the casualty policy on the
house cesncelled it. The lending institution $het held the $8,000 firsi mortgage,
$he South knd Federal Savings & l.oan Agsociation, then gave notice that it would
foreclose because of lack of insurance,

However,; the Urban lLeague found another Insurance company that was willing %o
give the Wades insurance on the property. The South End then sued t¢ foreclose
on the ground that the Bradens failed to obtein its consent to transfer the house
to Wade, The Wedes smd Bradens contended that the consent clause in the mortgege
contract was in effect a restrictive covenant and outlawed by the Supreme Court
decisions of recent years,

The Wades also contended that invoking of the clause wasz a device fo deprive

them of their equity in the property because they are Negroes. A Circuit Colard

commissioner ruled Dec. 9, 1955, that evidence pertairiing to this might be introduced

by the defendants at hearinzs on the suit, Hearings were set to resume Feb, 8, 1856,
As & vesult of the violence and the lawsuit, & Wade Defense Committee was farmed
in Iouisville with the annourced purpose of "insuring Tade's right to live in his
house in peace." The cammittee ireluded many of the leaders in the Negro community
of Louisville, as well as & few white people-~including most of those later indicted.
vade told the committee he was doubtful about the adequacy of police protection, and
he asked for mem to stay &t the house with him and his family et night, Meny did,

both Negro and white.
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The prosecution has made much of the fact that Wade and the people who stayed
with him had guns in the house. ade teestified, however, that he felt this was
necessary becauss of the threats he was receiving and elso because of editorials
eppearing in the community newspaper, The Shively Newsweek. These editorials
beesme a maiter of record both before the grand jury and at Braden's trial and
can certainiy be described as highly inflamatory. Wade testified that he gave
strict instructions to everyone in the house not %o fire a gun imless it was
abgolutely necessary and then only into the alr to attract the polies~~unless
someone's life was actually in danger.

Certainly it is a fact that no shot was ever fired from the house except once
on a saturday night. This shot was fired into the alr after people in the house
saw a mn crawiing through a field towsrd the house on his stomsch. If the man
had really been there, he had plenty of time to get away while the police on duty
across the rosd upbraided ade for letting the shot be fired.

in mid-June, the County police notifisd "ade thet they would have to déscontinue
the guard at the house in the daytime, "ade urged them not to, and delegations
fran the Wede Defense Committee made similar pleas at police headquarters. But
the day guard was discontinued., 'ede ther let it be knowmn a% a Wade Defense
committee meeting that he would like to have a mam who worked at night to stay at
%he house in the daytime to watch out for his wife and child while he waz,‘/?{; work,
The Tades' daughter, Rosemsry, was almost 3 years old at that time, Thelr second
daughter was born in Agust, 1954,

Two men volunteered in respense to iade's request. One was Vernon Bown, &

shite truck driver end a member of the AFL Brdtherhood of Teamsgters, who wes later

accused of blowing up the house. The other was a Negro. Wade later said that he
selected Bown rather then the other volunteer because Bown had no wife and children
whereas the Negro did. Bown gave up his living quarters in louisville andmoved
into the vade home on Rome Court. He took along all his belongings, ineluding a
portable radio that figured in the case later.

Things were feirly quiet the week befors the bombing. The threats had tapered
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off, There was also good reason for the Tedes to think that efforts to remove
them from the house by foreclosure on the mortgage would fail. Uade had obtained
a virtual promise from a Negro lending institution, Mammoth Iife & Accident
Insurance Co., that it would let him have the money to cover most of the mortgage
held by South End, He had assurances from individuals that they would loan him

enough money to make up the balance due on the South End mortgage anl to pay off

a $1,900 mortgage held by Romne, the bullder,

The Mammoth flrm scheduled a meeting of its board for Monday, June 28, 1954,
to give final approval to the loan, The fact thet "ade's problem regarding the
mortgage was practically solved had been widely talked around at meetings of
the Wade Defense Committee and elsewhere. It begen to become gensrally known that
court action to get him out of the house would fail. While there is no proof
that this reached the ears of Rone and others in Shively, it would be logieal to
assume that it did. In fact, Vade discussed the matter on his telephome andhe
later became canvinced that there was a constant tap on his phons,

On Friday, June 25,6' ,(:lve:;)t the Wade house amd %old the Wdes he would be gone
over the week end., He was making a trip to Milwaukee to visit friends‘ andto
attend a family reunion, On Saturday morning, Jume 28, Mra, Wade amd Rogemary
went into louisrille with Wade when he went to work. The house was thus unoccupied
and unwatched from about 8 o'clock in the morning until early in the afternoon,
when Mrs, Wade, Rosemary, and Vade's father retumed there, In the early evening,
Wade returned with two friends who were to spend the night. They wers Melvin
Edwards and Tellus VWicker, both Negroes, The Wade family then left the house
in charge of Edwrads and Wicker and went to a picnic in Indiana, the only place

relaxation without
nearby vhere they could have such segregation.

After the pienie, Mr, and Mrs. Wade left Rosemary at the homs of Wede's parents
in ILouisville. This was a Saturday night custom so the child could be taken to
Sunday school more easily on Sunday morning. This fact probably saved Rosemary's
1life, for her bedroom and bed were blown to splinters in the explosion later
that night.
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Mr, apd Mrs. Wde retumsd to Rone Court aboutymidnight, TWade later testified

that he was surprised to see that all the homes in the neighborhood except his
wore @erk. lLights usuelly burned late in some of the homes in the vicinity on
Saturday night.

Wicker was sitting on the side porch of the house and Edwards was &sleep on
a couch in the living rocom. Tede asked VWicker if anything unusual had ococurred,
According t0 later testimony of both "ade and Wicker, the latter then told Vade
that hs had seen lighte flashing in an unusual pattern in the neighborhood just
8 few minulss befors.

He said the first light flashed across the road from the "ade home, near the
point where the policemen guarding the house was sitting In a chedir in the Rone
yerd. Then a second light f£lashed in & barn behind the Wade house, the bern being
the pwperty of a neighbor. Finally, a third light flashod in 2 field on the side
of the ¥ade house opposite the side visible from the Rone yerd where the policeman
was sitting., The lights formed samthing of a triengle. The point where the
first light fiaghed would not have been visible fram the point where the third
light flashed, although the point where the sccond light flashed wouldhave been.

A fow minutes after ®icker gave this report, there was a deaforing explosion,
Balf of the houso--the gide opposite vhere the Wedes and Wicker were talkingee
blew up.(Damage was later fixed at $5,500.) No one was hurt, although Edwards
was shaken up and he narrovwly missed being hit by @ mirror blown off the wall,

Tmmediately the policeman on duty @cross the road came mnning., £Soon obther
police weme phere, It has seemed significent to many people that no neighbors
appeared to f£ind out what had happened; in fact none of them even twmed on their
lights, This was brought out before the grend jury in tmstimony of Officer
Willism E, Blevins, the County policeman who was on duby in the Rone yard at
the time:

Q: At the time of this explosion, did any of the white neighbors in the

neighborhood some around to see what had happened 0 this house?
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Not while I was there they did not,.
Was the explosion very loud?
It was loud where I was at,
Ie there white people living on either side of this hotise?
: Yes,
And none of these pecple were disturbed at thet time?
As far as I know, they werenm't,
In the days following the explosion, there were vigorous demands that the
bombers be brought to justice. On Tuesday end Yednesday, the Wade Defense

Committee sent delegatioms to the Courthouse to visit various public officilals

and urge that samething be done. It enpears, too, thet at that time the County

police were macing a fairly diligent investigation. On Wednesdey, a delegstion
ealled upon A. Seott Hamilton, Commonwealth's Attormey, and asked for sction,

Hamilton proposed that the orime be laid before the grand jury which was to
meet the next day, Thursday, July 1. According to Wade's attomey, C. Ewbank
Tucker, the prosecutor asked "™de and others who might have information to appear
before the grand jury that dsy and said he would summon veople whom the police
had been questioning.

On Thureday, Wade, Bradem, Tucker and others reported on schedule to the grend
Jury witness room. At that tims, according %o Tucker, Hamilton said: "I think
we should postpone this investigation, The police think they have the men who
did the bombing and an investigation right now might impede their work,"

Hamilton hes since donied that any gremd jury investiget ion was ever set
for July 1 or that he mede such a statement., It is diffieult to square this
with the fact that newspaper stories at the time reported thet the case would
be presented to the grend jury end later reported tha% the investigat ion had
been postponed. The newspaper accounts did not give any reason for the delay.

In any event, Wade and his friends went home. Ilater that same afternoon,
City Police Chief Carl Heustis called Carl Braden to his office, saying he had

a matter of great nrgency to discuss. Heustis and Braden had been @l friends
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since 1933, when Braden was a police reporter for a newspaper end Hsustls had
Justed started his career by going to work as a motorcyecle policeman. Heustis
t0ld Braden thet his department had received word that some of the people who
dynamited Wade's home were plamning to blow up Braden's house, Plans were
worked out for & 24-hour police gusrd around the Rraden hows, Braden was advised
to move his children out of the houss, and to take other precautions. All this
was done., Twenty-one detectives took turn guarding the house, but they were
called off efter sbout 8 week when the dypamiters did not show up.

On the same afterncon that he conferred with Braden, the polise chief called
Jemes &, Pope, execubive editor of The Loulsville Courler-Joural, and toldhim
about putting the police guard at Braden's homs, Heustls asked Pope not to
mention this fack in the newspaper for fear of tipping off the bombers. In the
course of the conversation, rope later said, Heustis {014 hilm that County police

hed a confession from the man who set the dynamite et the Wade home and there

would soon be some arrests. (Braden wes a copy editor for The Courier-Journal

at this tims,)

On the following morning, Mrs. Braden went to Hedustis' office., She went to
inquirve further ebout the denger 1o her home and children and espacially to ask
Heustis if he thought the dynsmiters might have tepped the Braden telesphore, ©&he
noted thet vade had decided his telephone was tapped. Mrs. Braden said Heustis
replied:

"Oh, no, you don't have to worry ebout thet, You'll see what I mean when you
see who these people are . They are just a bunch of ignorant asses, ani they

wouldn't know how to tep & telephone if you gave them the equipment. Besides,

this sBabhl ooing to be over in 48 hours—and I will pull the guard off your

house=--~because the people will be arrest by then."

This was on July 2, 1954, and no errests have been made yet. Vhen the guard
wae taken off the Braden house the following week, Braden visited Heustis again,
Braden gaid Hsustis told him the City could no longer keep & fulltime guard there

but would patrol *he area. Braden reported that Heustis mede this statement,




in substance:
"The county police have & confession from the man vho set the dynamite. He

$0ld them that he and others blew up the house and that the dynamite was obtained
somewhere in Southern Indlana, and that some of the pecple involved were plamning
to blow up your houss next. But the poliece seay they do nct wanit to meke an arrest
until they get more corroborating evidence. They &re checking the quarries over ia
Indiane to see if they can find out where the dynamite came from. They have had
to0 much experience with going inte court with just a cenfession-~having the person

repudiate it--znd not getting & conviction. However, they are making porgress and

think they will have enough evidence to meke and arrest soon."

That stme week, according to Attorney Tucker, a committee from the iade Defense
Committee again visited Colonel layman, At that timey Tucker says, ilgyman made
this statement: "We could put our hands right now on the man who did it, but we want
to get more corroborsting evidence before making sn arrest.”

later in the summer, Robert W, Zollinger, a louisville &b torney whe later became
counzel for the Bradens in their defense against the sedition indictments, says he
hed occcasion to discuss the case generally with Chief Heustls. No one had suggested
at that time thet the Dredens or Bown might have blown up the house, but there had
been rumors thet maybe 1t was an inside job anmd the Vades blew it up. Zollinger says
that in the course of h¥s coversation with Hegustis, the chief made this remark:

"No, the Vedes didn't blow it up. We know who blew it up, bub we can't get a
conviction,”

Present during this conversatlon, Zollingsr says, was Henry 3adlo, an assistant
to Commonwealth's Attorney Hamilton, who later helped prosecute Braden,

It should be recognized, of course, that the statements of the Bredens regarding
what Heustis told them might not be completely reliable--considering their position
in the case., The same might apply to statements by attornsys for ¥Wade and the Bradems,
Even the statement of James S, Fope might be suspect, as he was Braden's superior
at The Courier-Journal and the newspeper itself was under attack with Braden. It is

significant, however, that Heustis, when confronted with st least part of his previous
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alleged statements during the September grand jury investigation, did not deny them.

On the first day of the jury investigation, Hamilton announced his startling
theory that thebombing might have been a Cormunist plot by friends of the Vedes.
Braden countered with a statement to the press that this was ridiculous endthat
Heustis had told him two months before thet "a men involved in the dynamiting had
confessed and he (Heustis) indicated that the people who did it were ignorant
hoodlums,"

Asked sbout this by repérters, Houstis made this statements, which was printed
on the front page of The Courier-Journal on September 16, 1954: "It was my
impression that a semi-confession had been made and that County police were in
a position to meke an drrest. I don't recall that I used the word 'confession,'"

Vhen reporters called County Police Chief layman, he denied it all, Ho was
quoted in the same newspaper as saying Heustis was "mistaken.” He said the
confession did not involve any dynamiting but came from persons who had supposedly
burned a cross near the “ade home. According to The Courier-Journal, "Those
persons, Layman said, acknowledged that they had set a fire, but that it was on
their own property and was not a cross.'

This statement is a little hard to understand . There was no doubt about the

fire being a cross, as The Courier-Jowrnal had printed a picture of its charred

remains the day after it was bwmsd, Nor did Rinehardt, Rome and Wilt tell the
grand jury that it was not a cross.

Except for the bried statement by Braden that Heustis hed ment ioned a confession
%o him, none of the above alleged statements by Houstis, laymen, and Hapilton
have ever been printed in the many stories that have been written about the case.
However, Loulsrille reporters have inquired into them in subsequent interviews with
layman., I is interestiing that lLayman later in the wimber of 1954-55, after BradenSs
conviction, gave & somswhat altered explanation of the rumored confession,

It was all a terrible mistake, hs told & reporter--~in an interview that was
never printed. What happened, he declared, was that police questioned lawrence

Rinehardt for sbout five hours one day during the week after the bombing, TFinally
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Rinehardt shouted "I did 1t." Then, according %o laymen's later story, police
typed a confession for Rinehardt to sign. Presented with this] Rinehardt
exclaimed, "Oh, I didn't mean I blew up the house., I meant I bumed the cross.”

It was between the time thet Rinehardt said "I did it" and the time shortly
thereafter that he refused to sign the confession that one of the County police
officers called Heustis and t0ld him the memn had confessed. It was Jjust an
unfortunet e blumier, Layman said,

All of this i hexd to accept. If such e terrible blunder had been made, it
would geem logical that County police would immediately call Heustis back and

correct the felse impression. But the questioning of Rinehardt, o f£it in with
the pattern, must have talcen place on or about July 1, the dey Hemilton called off
the first scheduled grand jury hearing and the day Heuetis called Braden %o his
office the firet time., Yet it was almost 2 woek later that Heustls told Braden
on his second visit that police hal a confession from the man whe set the dynamite,
Yhether one accepts Braden's statement op not, it isa fact thet Heustis® men

had been guaniing the Breden home 24 hours a day for aimost a full week end using
a considarable part of the taxpayers’ money to do g0,

Also, in 611 his subsequent explemnstions, Laymen never explained why the first
reporte of a confossion veferred to the dynamite heing obtained in ESouthern
Indisna, since ons does not need dynamite to burn a cross.

Move recently layman hes reportedly mede move illiminating statements. Zollinger
says laymen recently told him that he never really believed the Bradens or Bown
or any of tho people indicted hed enything to do with the borbhing and thet he was

+hat ReaRaT & 8y
pretty sure he—lmew-whe-44d, slthough he could not prove it, Again sllowing
for the possible unreliability of a statement by a lawyer involved in the Braden

defense, it would seem to be a foct that laymen has told several different stokies

at different times. /-q 5—¢.{—}

When the grand jury met in September, it made heasdlines by its sensational

N
ingquiry into the political boliefls and agsociations of the Bradens and other

supporters of the Wades' right to live in the house of their choice. As might be




expected, the bombing got somewhat lost in the shuffle, It is of Interest,
however, to examine exactly what evidence regarding the bombing ceme before the
grand jury end what inquiry it made and did not make along this line. In
Kentucky, grand jury minutes becoms public record when the state asks for &
copy, as it did in this case. The full grand jury transcript was later filed
in evidence by the defense at Braden's trial and is now part of the record of
the case in the Kentucky Court of Appeals.

It is of interest to note that an objective study of the grand Jury minutes
reveals no evidence to support the bombing charge egainst Bown, No witnesses
gave any testimony that might be so construed, although to be sure some of them
testified to things indicating that Bown was left-wing in his political opinions.
The prosecution offered the theory that the dynamite was set off by the small
portable radio Bown had taken into the Wade house when he moved there. Thie theory
was supported by no evidence except that pleces of the radio were foundunder the
house after the explosion, along with a good meny other items that fell through
the holes blown in the floars by the dynemite.

Bown himself was questioned at length. The prosecution has relied heavily
on the fact that Bown declined on the ground of possible sel f~incrimination %o
answer a number of questions about the occupancy of the house, including e questilon
as to whether he ever went under the house. In falrness, however, it should be
noted that when Bown refused to answer these questions he had already toldthe
grand jury he would answer no more questions on any subject because thelr previous
questions about his political beliefs and their generel attitude had already
placed him in the position of being a defendant.

Despite this lack of evidence in the minutes, the grend Jjury indicted Bown

on & charge of causing the explosion ab the same time they indicted him, the

Bredens, Bown's 8@-year-old roommste and two white social workers for sedition.

It was a later gremd jury, sitting in November, 1954, that indicted Bown, his
roormate, the Bredens, end yet another white men who had stayed at the Wade home

on the charge of comspiring to bomb the house.




It is of special interest to note what the September grand jury did not do,
Although Braden and his wife told the jurors on the first day of the investigation
aPout the statements Chief Heustils allegedly made to them, Heustis was never
called before the grand jury. To this day, 1% years later, Heustis has never been
called to testify about these statements, Nor was Pope, wao reportedly heard
a similar statement from Heustis, c¢alled. Colonel laymen testified, but he was
not even asked about the reports of a confession in July., His testimony

consisted mostly of telling the jury which officers had been assigned to the case.

Nome of these except Blevins, the one who was on duty the night of the explosion,

was ever called, Williem O'Keefe, the police officer who had evidently reported
overhearing the conversation about dynamite on Rone @Rourt while in Diemer's hardware
store, was never called. There were some references throughout the testimony to
statements being taken by County police after the bombing from various regidents

of the Shively area, ineluding John Hitt, editor of The Shively Newsweek. Bub

no police officers were asked sbout the content of any of these statements.

Wade and Wieker both told the granl jury about the lights flashing in a triangle
formation the night of the bomhing. However, no other witness was ever asked about
this--not the County policeman on duty, not the people who lived in the Rone house,
where the first light reportedly flashed. The owmners of the barn where the second
light flashed were not called before the grand jury. The neighbors of the Vades
who were called before the jury were subpoenaed because they were on a list
submitted by Wede. Those whose names crept in through testimony of others were
never called.

Wade had given Hamilton & list of names he had compiled of owners of cars that
erused his neighborhood regularly, with the oceupants shouting or looking in a
threatening manner. TWade had got their names by checking license numbers. Many
of these were called before the grand jury. All denied having been in the vicinity
of the 7ade home. MNany of them said the only way they could explain the reported
presence of their cars in the area was that their grown sons often drbve thelr cars.

None of the sons were ever called before the grand jury.




The most important thing thet the jury did not do was its failure to indéet
the three men who confessed to the jury that they burned the cross near Wade's house
--glthough this was a c¢lear violation of 2 Kentucky statute.

This brought repercussions several months later, in February, 1965, when Tade
himsel? swore t0 warrants for the trio and had them arrested. They were released
on small bonds. Uhen they appeared in Quarterly Court the judge dismissed the
charges on the ground that the evidence had alveady been presented to a grend jury

in the hgiher Cireuit Court and the jury had failed to indict, Vede then asked
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Hamilton to submit the ease to another grand jury. Hamilton]to do so, but as

of Decenber, 1955--15 months after the original grend jury investigation-<~he has
not done so, Meantime, attorneys believe the statute of limitations may have
run out, barring any prosecution of the three.

Another interesting thing happened during the winter and spring of 1955 in
regard %o lawrence Rinhardt., At the tims of the Septermber grand jury inwstigation,
e was under indictment on a completely unie lated charge of automobile theft. This
case appeared on the Criminal Court trial docket numerous times during the winter
and spring. Hach time it was continued, usually because of failure of police
witnesses to be present on the day set for trial, Finally in the late spring of
1055 the case was dismissed by the judge because of the reputed fallure of the
witnesses 10 appear.

*Hh

Perhaps one of the most signifcant aspects of the entire case has been the
persistent refusal of the prosecution to bring to trial the bombing charge against
Bown. After his indictment, Bown through his attorney asked for immediate trial
on the bombing charge., All the defendants maintained that this case was the key
to the whole set of cases and should be tried first. Under Kentucky lew, however,
the prosec ution has the right to select which defendant it will try first and, in
the case of several charges, to select which charge it will try. It gains this

right when persons indicted jointly demend separate trisls, as was done in this case,




oSl e

The prosecution elected to try Carl Braden on the sedition charge, The record
of Braden's trial, now on file with the Kentucky Court of Appeals, reveals &
complete absence of any evidence linking him to the bombing. In fact there is
no evidence throwing any definite light whatsoever on the bombing., Nost of the
case ageinst him consisted of the testimony of former Communists about books theat

wore found in his house, and finally of one witness who claimed she had known him

$0 be a member of the Communist Parﬁy—-a charge Braden denied on the witness stand.

There was considersble testimony sbout the bombing, but mostly bearing on

how the bomb eould have been set off with Bown's radio. There was nothing that

would pass as proof that the raiio was actually used to set off the dynamite or
that Bown had any connection with the bombing,

Immediately after Braden's conviction in December, 1954, the prosecution
amounced that it would try Bown on the bombing charge, and the date was set for
February, 1955. In just a few weeks, however, the prosecution announced that iv
hed changed its mind and instead would try Mrs. Braden next on the same charge
as her husbend--sedition.

This trial was postponed throughout the winter because of complications in
the court, including a two-month strike by the stenograrher because he had been
ordered to prepare the tremscript of Braden's trial without advance payment,
Meentime, Bom kept demanding trial, He had been put in jail under $10,000
bond on Sept. 24, 1954, and was still there. (He did not get out until the
middle of February, 19585.)

Finally, in April, 1955, the prosecution made an agreement with the defendembs
to postpone all sedition and conspiracy trials pending the outcomes of Braden's
appeal and the Steve Nelson ecase. In the latter case, the U.S. Supreme Court
has been asked to upset a Pemnsylvania Supreme Court ruling that sedition is a
matter for prosecution by the federal government and not the states.

The most interesting part of this agreementg was that the prosecution insisted
on including in the order of postponement the simple bombing charge against Bown .

Many people wandered why, since this charge was brought under a much-used ordinary




eriminal statute, anl had no relation to the constituional questions raised in
the Braden and Nelson appeals,

Hamilton tried %0 explain in a statement to the press about the inclusion of
the bombing charge in the postponement asgreement. He said he preferred to walt
and try Bown under the chamge of seditious conspiracy to bomb the house rather
than under the asetual bombing cherge. The cosplracy charge, he pointed out,
carried a 2l-year penalty, whereas the maximum pemalty for causing amn explosion
was onyl 10 years. He expressed the opinion that to try Bowm under both would
be "double jeopardy."

This statement ended the matter for the time being. But the fact remains
that 1% years after the bombing, after large expenditures of taxpajers' money,
after weeks amd months of tying up the courts, the facts surrounding the bombing
of the Yade home remain unresolved in the courte of the Commonwealth of Kentucky.
leny people feel thet the perpetrators 6f the crime are still at large in
Louisville, untouched by prosecution of any kind,.

This fact, if truve, tekes on significance beyond the Uade house itself when
one conealders the problems that face the South with the ending of segregation
in the schools and the necessity to control those who would commit violence to
keep segregation. Mamy of the facts brought out in this erticle are not known
to the general public, even in louisville. Certainly the whole incident deserves
some sort of investigation that would throw the clear light of day on what
looks like a very rotten situvation,

etk

One of the worst aspects of the whole business is that.the mades still de
not have & permanent homs, The house on Rone Court is still lying in ruins
because the insursnce money is tied up by the litigation over the mortgege. The
vades could not even find a house to rent until December, 1965, the whole family
having been forced in the meantime to bunk up like refugees with his mother and

father. They ere still battling for the right of every mem to live where he

wants to. #




